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Firma sibiană Retter Projectmanagement 
s-a făcut remarcată pe piaţa naţională a 
construcţiei de poduri datoriă soluţiilor 
tehnice inovatoare aduse şi implementate în 
România de la partenerii săi străini. 
“Alegerea soluției tehnice pentru un pod va 
ține cont de aspecte precum: durabilitate și 
robustețe structurală, execuție rapidă și 
ușoară, costuri de construcție și de 
mentenanță reduse”, explică Guido Retter, 
managerul firmei.                               Pagina 2

Podurile compuse oțel-beton sunt structuri 
avantajoase, care se folosesc de proprietățile 
materialelor într-un mod optim. Întinderea 
este preluată de grinzile din oțel, iar compre-
siunea de placa din beton. Alegerea soluției 
optime pentru un pod ar trebui făcută astfel 
încât oțelul să fie utilizat cât mai eficient din 
punct de vedere al robusteții structurale și al 
consumului de material, execuția să fie cât 
mai simplă și rapidă, iar întreținerea pe par-
cursul exploatării să fie realizată cu efort și 
costuri minime. Aceste valori stau la baza 
soluției VTR® (ger. VerbundTrägerRost – 
rețea de grinzi) pentru poduri compuse oțel-
beton, potrivită pentru deschideri cuprinse 
între 40 și 100 m. 

Grinzile metalice vor fi alcătuite după o 

serie de reguli de bază. Îmbinările vor re-
specta standardele în vigoare cu privire la 
detaliile de oboseală. Se realizează teste 
pentru stabilirea calității materialului și a 
tehnologiei de sudură. Se vor minimiza su -
prafețele expuse la efectele coroziunii. Se va 
alege un sistem durabil pentru protecția 
anticorozivă. Soluția VTR® respectă reperele 
geometrice indicate mai sus, prin utilizarea 
unor grinzi metalice casetate, cu secțiune 
închisă. Nu se folosesc contravântuiri sau 
rigidizări expuse, iar singurele suprafețe su-
puse factorilor externi sunt plane (fețele 
văzute ale inimilor și ale tălpii inferioare). 
Grinzile din oțel se produc în uzina de 
confecții metalice pe tronsoane, care sunt 
apoi transportate pe șantier. Cu ajutorul per-

sonalului calificat de la uzină, tronsoanele 
sunt îmbinate prin sudare la lungimea finală 
pe șantier. Datorită formei simple a grinzilor, 
sudarea pe șantier este ușurată, iar aspectul 
structurii este îngrijit, modern și plăcut. 
Această operație este mai accesibilă și mai 
facilă, decât pretensionarea realizată pe 
șantier a tronsoanelor de grinzi precompri-
mate. În ceea ce privește dala de beton, 
soluția VTR® are ca scop execuția cât mai 
rapidă, cu puține sau chiar fără cofraje, prin 
folosirea prefabricatelor. 

Cum implementează Retter  
soluţia VTR în România 

Soluţia VTR a fost deja aplicată în Româ-
nia de Retter Projectmanagement la mai 

multe poduri. Nu este însă suficient know-
how-ul partenerilor străini în acest domeniu. 
Retter a căutat mereu angajaţi români 
instruiţi care au fost perfecţionaţi în cadrul 
firmei prin programe speciale. Astfel au rezul-
tat echipe româneşti de specialişti în dome-
niul montării acestui sistem la poduri pentru 
autostrăzi, şosele sau căi ferate. „Rolul 
specialiştilor externi pe care îi avem este de-
osebit de important. Pe întreg procesul 
tehnologic de producţie şi montaj ne con -
sultăm cu ei. Respectăm cele mai înalte 
standarde în domeniu pentru că tot ceea ce 
construim noi în România în materie de po-
duri este conceput să reziste pe termen 
foarte lung” a subliniat Guido Retter, ma na -
gerul firmei Retter Projectmanagement.

PPoodduurrii  dduurraabbiillee  rreeaalliizzaattee    
ccuu  ssiisstteemmee  mmooddeerrnnee

 Retter Projectmanagement: 
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Mama jandarmului ucis la Consulatul 
German rupe tăcerea după 7 ani

Retter Projectmanagement:  

Poduri durabile realizate  
cu sisteme moderne 

Comandanţi  
şi comandanţi 

Judeţul Sibiu are parte de comandanţi 
ai structurilor militare cu vechime în 
funcţii. Faptul că au rezistat mulţi ani 
într-o poziţie de conducere în toată vâl-
toarea politică poate avea diferite argu-
mente. Oriunde în ţările civilizate, din 
care ne place să facem parte, 
comandanţii militari se supun ordinelor 
ierarhice. Dar în democraţie aceste or-
dine nu vin doar pe filiera militară, ci şi 
din mediul politic, al civililor. Aşa că orice 
comandant dacă vrea să reziste în 
funcţie trebuie să conducă instituţia 
bine, dar şi să nu jeneze vreun factor 
politic devenit temporar superior fără 
grade. 

Când spun comandanţi de Sibiu mă 
gândesc la Garnizoana Sibiu, Inspec-
toratul de Poliţie Judeţean (IPJ), Inspec-
toratul pentru Situaţii de Urgenţă, 
Inspectoratul de Jandarmi Judeţean. De 
SRI şi alte servicii similare nu discut 
acum. Cele patru instituţii pe care le 
analizez sunt factori importanţi în viaţa 
judeţului. Fiecare are atribuţiile sale, dar 
şi impact asupra comunităţii. 

O instituţie funcţionează bine sau rău 
după cum sunt oamenii ce lucrează 
acolo, dar şi după cum este comandan-
tul. Este drept că în ziua de azi, nici 
instituţiile acestea nu mai au datorită 
legislaţiei, ordinea dură a ierarhiei în in-
terior. Şi te poţi trezi că un răcan ia de 
gulerul comandantul, că el poate, că are 
vreun unchi pe la Bucureşti în minister. 
Dincolo de aceste situaţii rare, instituţia 
depinde în bunul ei mers de comandant. 

La ora actuală în judeţ avem un co-
mandant ISU capabil să recunoască 
public că a învăţat de la un director de 
teatru cum să adapteze tehnicile opera-
tive la o comunitate. Un comandant de 
Poliţie deschis mereu spre dialog şi 
poate un pic prea tolerant cu unii 
angajaţi care se cred generali deşi sunt 
la talpa structurii. Un comandant de 
Garnizoană doxă de carte şi care şi-a 
pus amprenta pe toate structurile din 
subordine, fie el educaţionale sau ope -
rative. Şi un comandand de Jandarmi 
care pare depăşit de situaţie şi de 
realităţile urbei. Toţi sunt buni ascultători 
ai ordinelor superiorilor, cum este şi 
firesc. Dar nu mai suntem în era cu “or-
dinul se execută, nu se discută”. Fineţea 
în interpretarea ordinului, dialogul cu 
politicienii aflaţi la putere, chiar şi tem-
porar, relaţia cu oamenii din comunitate, 
din alte instituţii, dar mai ales cu proprii 
angajaţi – toate sunt elemente foarte im-
portante pentru un comandand de suc-
ces. Toate aceste elemente sunt 
cuprinse în cartea de căpătâi a oricărui 
comandant: Arta războiului de Sun Tzu. 

La Sibiu din păcate am remarcat că 
uneori mai este nevoie de o schimbare, 
chiar şi în rândul comandanţilor. Nu de 
alta, dar riscăm să ne trezim cu o 
instituţie în degringoladă. Un bun co-
mandant este ferm, dar şi înţelegător. 
Este dedicat structurii din care face 
parte, dar înţelege şi diplomaţia 
necesară cu politicul. Şi cel mai impor-
tant: este respectat de subalterni, nu 
prin teamă, ci prin propriul exemplu.

Călin BLAGA

Editorial
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În noapte de 29 spre 30 mai 2012 jandarmul 
Marius Paliuc a fost ucis în timp ce păzea 
Consulatul German din Sibiu. La mai bine de 
7 ani după moartea sa Inspectoratul de Jan-
darmi Judeţean Sibiu l-a ridicat în grad de 
sublocotenent (post-mortem). În curtea IJJ 
Sibiu, astăzi dimineaţă un preot militar şi unul 
civil au ţinut o slujbă de pomenire în prezenţa 
familiei lui Paliuc, colegilor jandarmi şi a Con-
sulului Germaniei la Sibiu. Momentul religios 
a fost urmat de dezvelirea unei plăci comem-
orative în amintirea jandarmului căzut la dato-
rie. Au urmat depuneri de coroane de flori din 
partea IJJ, familiei, Consulatului Germaniei şi 
a Asociaţiei fostelor cadre din Jandarmerie. 

La final comandantul IJJ Sibiu, Costel Do -
garu a oferit mamei lui Marius Paliuc Ordinul 
de ridicare în grad de sublocotenent post-
mortem. 

O mamă mâhnită şi fără odihnă 
Ceea ce părea să se încheie ca o cere-

monie simplă, a luat o turnură neaşteptată la 
final. Mama lui Marius Paliuc, prezentă a -
lături de sora acestuia la ceremonial, a cerut 
să citească un mesaj. Din cele câteva cu-
vinte rostite a răzbătut însă o tristeţe pro -
fundă. Mama jandarmului a spus că ridicarea 
post-mortem trebuia făcută atunci, imediat 
după moartea fiului său şi nu abia acum în 

urma demersurilor sale la forurile de la Bu -
cureşti. Ea a subliniat că de 7 ani conducerea 
şi colegii jandarmi sibieni nu au căutat-o 
niciodată. Mai mult, adesea pe stradă trec pe 
lângă ea fără să o vadă. Preotul militar a 
oprit-o când a văzut că colonelul Dogaru 
încerca să se apere de acuze. După ceremo-
nial colonelul Dogaru l-a invitat pe Consulul 
Germaniei la el în birou, iar familia a rămas 
afară cu preotul militar. 

Reamintim că nici până astăzi procuratura 
sibiană nu a găgit criminalul şi nici măcar mo-
tivul crimei. Dosarul lui Marius Paliuc este 
încă deschis şi în primăvară a fost transferat 
la alt procuror.

„La podul peste Mureș, structura mixtă 
metal-beton, finalizăm sudura segmentelor 
metalice, pentru ca în prima parte a lunii oc-
tombrie să începem monta jul. 

Toate pasajele sunt pregătite a fi închise 
prin armarea și betonarea plăcilor, se lu -
crează intermitent cu echipe de fierari și dul-

gheri care succesiv trec de la un pasaj la 
celalalt. La Podul peste Mureș km 40+200, 
struc tură metalică, se așteaptă sosirea seg-
mentelor metalice în șantier. La podurile cu 
grinzi din beton, pentru o parte pregătim plat-
forme de așezare temporară a grinzilor (în 
timp ce grinzile pretensionate vor fi montate 

‘just in time’) toate grinzile sunt în proces de 
producție, manufacturanții noștri au deja stoc 
gata de transportat, transportul fiind deja în 
curs de planificare și grinzile vor începe să 
sosească în șantier în maxim o săptămână.“ 
au declarat profesioniștii Retter, prezenți în 
șantier.
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La mulţi ani, pompierilor sibieni!
Ziua Pompierilor din România a fost mar -

cată cu mare fast la Sibiu în 13 septembrie. 
Ceremonialul a început în Piața Mare a 
muncipiului Sibiu, într-un cadru festiv. 

După trecerea în revistă a trupelor de pom-
pieri şi SMURD de către prefectul Maria 
Minea, au urmat mesajele oficialităţilor cu 
acest prilej. Pe scenă au urcat Daniela Cîm-
pean, preşedintele Consiliului Judeţean 
Sibiu, viceprimarii Sibiului Tiberiu Drăgan şi 
Corina Bokor, şeful Inspectoratului Judeţean 
de Poliţie, Tiberiu Ivancea, Mitropolitul Ar -
dealului Laurenţiu Streza. Alături de Cosmin 
Balcu, şeful ISU Sibiu a fost şi Constantin 
Ioan Cristian, comandantul Şcolii de Subo -
fiţeri de Pompieri Boldeşti. 

Cu acest prilej au fost înaintate în grad opt 
cadre ale Inspectoratului pentru Situații de 
Urgență ”Cpt. Dumitru Croitoru” al județului 
Sibiu, care s-au evidențiat prin implicare, 
inițiativă și curaj în misiunile și intervențiile 
zilnice în slujba cetățeanului, onestitate și re-

spect pentru această meserie nobilă. Apoi a 
urmat premierea Serviciilor Voluntare pentru 
Situații de Urgență ale localitățiilor Cisnădie, 
Tălmaciu și Avrig. 

Cercurile de elevi ”Cu viața mea, apăr 
viața” și ”Prietenii Pompierilor” au fost de 
asemenea premiate. În semn de prețuire 
pentru talentul și intelectul sclipitor al echipei 
Herotech, cei trei elevi olimpici sibieni pre -
miați la diferite concursuri de robotică, colec-
tivul ISU Sibiu a contribuit la susținerea 
proiectele lor viitoare cu suma de 4.000 lei. 

Festivitatea din Piaţa Mare s-a încheiat cu 
defilarea cadrelor inspectoratului, în apla -
uzele și urările oficialităților și a comunității 
pe care o deservesc. 

După-masa actorii Teatrului Radu Stanca 
au oferit spectacolul „Steaua fără nume” într-
o reprezentaţie specială pentru pompieri. 
Seara centrul Sibiului a fost luminat de torţele 
unui detaşament de pompieri în defilare. 

LA MULȚI ANI, DRAGI POMPIERI!!!

Model de bune practici europene: 
ISU Sibiu şi Teatrul Radu Stanca

În cadrul evenimentelor organizate cu prile-
jul Zilei Pompierilor din România, joi a avut 
loc o conferinţă de presă susţinută de Con-
stantin Chiriac, directorul Teatrului Naţional 
Radu Stanca din Sibiu (TNRS) şi Cosmin 
Balcu, comandatul Inspectoratului pentru 
Situaţii de Urgenţă Sibiu pe tema modelului 
de bună practică europeană inter-institu -
ţională. “Exemplul cooperării între Teatrul 
Naţional şi ISU este un exemplu care poate 
fi preluat de toate comunităţile”, a declarat 
Constantin Chiriac. 

Cei doi au explicat cum între cele două 
instituţii acum 5 ani exista o relaţie pur biro -
cratică şi formală, uneori presărată cu tensi-
uni. Chiriac a amintit de momentul închiderii 
de către ISU a Casei de Cultură a Sindi-
catelor Sibiu pentru nerespectarea standar -
delor de securitate la incendiu. El a recu -
noscut că a fost exploziv în declaraţii atunci 
pentru că se pierdeau trei săli de spectacole 
importante, dar apoi a realizat că soluţia stă 
în dialog şi colaborare. Astfel cele două 
instituţii au început un amplu proces de co-
laborare şi sprijin reciproc pentru a găsi cele 
mai bune soluţii pentru ca toate spectacolele 
TNRS şi FITS (Festivalul Internaţional de 
Teatru Sibiu) să se desfăşoare în cele mai 
bune condiţii de siguranţă şi securitate pentru 

actori şi spectatori. “Relaţia umană şi profe -
sională care s-a stabilit este un exemplu nu 
numai pentru România. Faptul că la fiecare 
spectacol avem reprezentanţi ISU, faptul că 
ei nu deranjează ci protejeată spectacole, că 
sunt parte a celui mai mare fenomen de 
cultură din România este o schimbare de 
paradigmă” a declarat Chiriac. 

Chiriac a amintit de Fabrica de Cultură, 
proiectul TNRS din zona industrială de est 
unde se joacă Faust, Metamorfoze, Prinţesa 
Deochiată unde pompierii sunt prezenţi la 
fiecare reprezentaţie. Pentru acel obiectiv 
procedura de autorizare ISU se apropie de 
final ea fiind realizată de TNRS din resurse 
proprii. “ISU Sibiu ar trebui să organizeze un 
training în toată ţara pentru ce înseamnă 
această sinergie cu instituţiile şi evenimen -
tele de cultură” a spus Chiriac. 

“Deşi facem parte instituţional din două 
domenii de activitate diferite: cultura şi or-
dinea-siguranţa publică am conlucrat de 
fiecare dată şi am acţionat împreună în spri-
jinul şi pentru siguranţa comunităţii sibiene 
iubitoare de cultură” a declarat Cosmin 
Balcu, comandatul ISU Sibiu. Balcu a re-
cunoscut că a avut de învăţat de la Chiriac 
în ce priveşte găsirea de abordări elegante 
de asigurare a siguranţei spectacolelor.
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WEINFEST MEDIAS 2019 :   
TURREPITZ - PAZNICUL CETĂTII - TE CHEAMĂ ÎN 
VECHEA METROPOLĂ DE VIN A TRANSILVANIEI

O bogată istorie viticolă, atestată de peste 800 de ani, 
este reînviată și adusă în prim plan la Weinfest, eveni-
ment cultural ce se va desfășura la Mediaș, în perioada 
20-22 septembrie 2019, pentru al doilea an consecutiv. 
Trei asociații neguvernamentale, în parteneriat cu 
autoritățile locale și regionale, sub egida Regiunii Gas-
tronomice Europene Sibiu 2019, readuc în atenție, prin 
această manifestare, Vechea Metropolă de Vin a Transil-
vaniei, așa cum era numit, în urmă cu se cole, Mediașul.

Nu întâmplător, sigla municipiului Mediaș 
include imaginea a trei struguri inca din 1549. 
De ce e Mediașul ”Vechea Metropolă de Vin 
a Transilvaniei”? Aflat inca din 1206 in mi-
jlocul zonei numită Țara Vinului, Mediașul 
este locul care, intre anii 1500 si 1800 im-
pozitele se stabileau in functie de prețul unei 
galeti de vin iar preturile produselor in functie 
de pretul unei găleți de must. În anul 1876, 
devenise sediul primei Școli de vin și po -
micultură din zonă, având, în 78 de localități, 
peste 6.700 de hectare de plantații de viță-
de-vie, din totalul celor 10.600 ha din în-
treaga Transilvanie.  

De asemenea, la Mediaș au avut sediul in-
cepand cu anul 1864 "Compania de Export 
de vin a Transilvaniei" și toate asociațiile care 
aveau legatura stransa cu domeniul: "Asoci-
atia viticola sasească din Transilvania", 
"Asociația de vanzare a vinului din Transilva-
nia Weingau", "Asociatia Centrala a Cra -
melor " avand ca membrii asociatiile zonale 
ale Cramelor din Transilvania, si "Asociația 
Sindicatelor Producatorilor de vin din Transil-
vania". Toate acestea in jurul anilor 1900. 

Începând cu anul 1863, filoxera, insectă 
dăunătoare, ajunsă din Statele Unite în 
Franța, a început să decimeze viile și să 
pustiiască podgoriile din Europa. În anul 
1889, insecta a ajuns să afecteze și podgori-
ile din zona Târnava Mică. Abia în 1902, prob-
lema și-a găsit rezolvare prin altoirea vițelor 
de vie hibride americane, soluție preluată și 
de specialiștii din zona Mediaș și dezvoltată 
la nivel de industrie, cu vagoane care plecau 
din Mediaș spre întreaga Europă, pe calea 
ferată dată în folosință în 1872.  

Cu ajutorul oamenilor ca Friedrich Caspari, 
Michael Ambrosi sr., Michael Ambrosi și, mai 
târziu, Alfred Ambrosi, care au pus umărul la 
dezvoltarea domeniului, s-au înființat culturi 
vaste de vițe-de vie altoite. 

Este suficient să amintim faptul că, la în-
ceputul secolului XX, Friedrich Caspari 
deținea aproximativ 550 de ha de viță-de-vie 
și butași de viță-de-vie și avea peste 1000 de 
angajați în Mediaș și alte patru localități în-
vecinate. Caspari a fost Director Tehnic la 
Pepinierele Știrbey din Drăgășani, după zece 
ani în care fusese Comisar pentru replan -
tarea viilor din Transilvania (1892-1902) și, în 
timp, a avut în portofoliu clienți precum 
Principele de Lichtenstein, Baronul Szapari, 

Contele Mikes, Contele Inczedy ș.a.. Caspari 
s-a implicat direct în replantarea viței-de-vie 
în Țara Românească, Transilvania, Ungaria, 
Austria, Germania, Lichtenstein și Rusia.  

Ambrosi a fost Președintele Asociatiei Viti-
cole Săsești din Transilvania, a deținut Pe -
pinierele de la Aiud, actuala Stațiune de 
cercetare și dezvoltare pentru Viticultură si 
Vinificație de la Blaj, depozitele logistice de 
vin ale Transilvaniei de la Mediaș și a fost 
asociat al Principelui Știrbey la Pepinierele de 
la Buftea. Astfel, și el a fost implicat în re-
plantarea viței-de-vie în Transilvania, zona 
europeană și, împreună cu Principele Știrbey, 
în Țara Românească și Țările Baltice. De 
asemenea, Ambrosi este cel care, în jurul 
anilor 1920, a dat numele actual soiului de 
struguri Fetească Regală, apărut la Daneș 
sub numele de ”Dănășana” sau "Dunesdor-
fer Konigsast". 

Iată doar câteva motive pentru care, în 
2019, pentru a doua oară, Piața Regele Fer-
dinand I din Vechea Metropolă de Vin a Tran-
silvaniei, Mediaș, se transformă, între 20-22 
septembrie 2019, într-un spațiu al degus -
tărilor de vin și al savurării  preparatelor cu -
linare specifice, pe fundalul unor concerte de 
muzică buna.  

Gazda evenimentului va fi TURREPITZ, 
paznicul cetății Mediaș, care in acest an va 
coborî timp de trei zile din turn pentru a fi 
alături de participanți. 

La eveniment și-au anunțat participarea 23 
de crame, din țară și din Republica Moldova, 
aranjate in 15 căsuțe si un punct inedit de 
atracție, Cămara Boierului. Cei interesați vor 
putea achiziționa taloane valorice, pe baza 
cărora vor putea degusta de 10 ori câte 15 
ml. Degustarea și achiziționarea de vinuri la 
sticlă sunt accesibile oricărui doritor, în limita 
stocului disponibil.  

Chefi de renume vor găti live specialități 
culinare, așa cum stă bine lângă un pahar de 
vin. Chef Marius Rafa și Chef Radu Zărnescu 
împreună cu echipa Masters of Flames vor 
pregăti preparate gastronomice de excepție 
asa cum ne-au obisnuit, meniul fiind unul 
variat din care cu siguranta nu va lipsi nici 
anul acesta sturionul care anul trecut a facut 
furori.... 

Masterclass-uri de vin de nivel interna țio -
nal, expozitii cu tematică specifică, muzica 
ambientală și formatii precum Proconsul, 

Mircea Baniciu & Band, Walter Ghicolescu, 
JazzyBit sau Amalia Gaiță vor incanta sim -
țurile celor care vor onora cu prezența lor. 

Un element interesant este faptul ca Posta 
Romana, cu contribuția Federației Filatelice 
Române, Asociației Filateliștilor din Județul 
Sibiu si la initiativa d-lui Liviu Pintican - un 
cunoscut filatelist de la Mediaș, va ștampila 
toate trimiterile din data de 20 Septembrie de 
la Oficiul Poștal nr.1 din Mediaș cu o stampilă 
cu grafică dedicata special Weinfest Mediaș 
2019. Pentru a marca acest lucru sunt pre-

gatite si trei vederi inspirate din istoria de vin 
a orașului. 

Programul complet al festivalului va fi dis -
ponibil online pe pagina de facebook a eve-
niementului Weinfest Medias, iar surprizele 
nu vor lipsi nici de această dată. 

Evenimentul este realizat de catre Asocia-
tia Culturală Pusteblume Mediaș, Asociația 
Ardealul Mediaș și Asociația Locului Natal, în 
parteneriat cu Primăria Municipiului Mediaș 
și sub egida Consorțiului Regiunii Gastro-
nomice Europene.
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După trei decenii, la Mediaş:   

Troleibuze şi staţii noi
Un sistem de transport public care a fost 

inaugurat în 23 august 1989 la Mediaș, al 
treilea realizat în Regiunea Centru, după cele 
din orașele mari Brașov și Sibiu, primește 
fonduri europene Regio pentru a crea condiții 
de siguranță pentru pasageri, atât prin re-
abilitarea infrastructurii de transport, cât și 
prin extinderea liniei de troleibuz cu peste 14 
km. Proiectul, cu o valoare totală de peste 
12 mi li oane euro, le va oferi cetățenilor po -
sibilita tea de a utiliza și mai mult tro leibu zele 
din municipiu, dar și posibilitatea reducerii 
noxelor și a păstrării unui aer mai curat. Con-
tractul de finanțare a fost semnat azi, 5 sep -
tembrie 2019, la sediul Primăriei Mediaș de 
către domnul Gheorghe Roman, primarul mu-
nicipiului, și de către domnul Simion Crețu, 
directorul Agenției pentru Dezvoltare Regională 
Centru, în prezența doamnei Daniela Cîm-
pean, președinte Consiliul Județean Sibiu. 

Fondurile alocate prin semnarea con trac -
tului, sunt disponibile prin Programul O pera -
țional Regional (POR) 2014-2020, Obiectivul 
3.2 care finanteaza proiectele ce vizeaza ”Re-
ducerea emisiilor de carbon în zonele urbane 
bazate pe planurile de mobilitate urbană 
durabilă”. Proiectul contractat, cu titlul „Mo -
dernizarea, reabilitarea și extinderea tra seelor 
de trans port public electric“ are o va loa re 

totală de 57.178.530 lei, din care va          l oa rea 
finanțării nerambursabile alocate este de 
44.805.105 lei, respectiv 98,00% din va loarea 
eligibilă a proiectului (cca. 9.795.000 Euro). 

„Transportul reprezintă un sector cu efecte 
semnificative asupra calității aerului, iar la 
nivelul municipiului Mediaș s-a evidențiat în 
ultima perioadă un trend de creștere a emisi-
ilor poluante rezultate din trafic auto, care 
reprezintă principala sursa de emisii polu-
ante. Pentru cei peste 47.000 de locuitori ai 
municipiului, dorim să îmbunătățim eficiența 
transportului public de călători, frecvența și 
timpul parcurs, accesibilitatea și transferul de 
la transportul privat la cel public. Vom dez-
volta astfel un sistem de transport atractiv și 
eficient pentru călători, cu troleibuze elec-
trice. Vom moderniza rețeaua de transport în 
comun, vom asigura condițiile pentru dimi -
nuarea traficului rutier cu autoturisme pro -
prie tate personală și, implicit, știm că vor 
scădea emisiile de dioxid de carbon în mu-
nicipiul Mediaș“, a declarat primarul munici -
piului domnul Gheorghe Roman. 

”Promovarea mobilității urbane prin mo -
dernizarea și extinderea traseelor de trans-
port public electric, dar și implementarea unui 
sistem integrat de trafic, vor susține obiec-
tivele Primăriei Municipiului, ce vizează îm -

Mediaşul a dat anul acesta 180.000 de lei  
pentru produse de curăţenie unei firme

Reabilitare reţea apă potabilă și rețea 
canalizare menajeră, zona Vitrometan

O atentă analiză a tranzacţiilor publice 
făcute de diferite entităţi publice, subordo-
nate Primăriei Mediaş sau în colaborare cu 
aceasta, a scos la iveală faptul că până 
acum, în 2019, s-au încheiat 50 de contracte 
pentru produse de curăţenie cu aceeaşi 
firmă: Rebeli Srl din Valchid. În total s-a chel-
tuit pe aceste produse 180.000 de lei, din 
care un contract iese în evidenţă cu 85.000 
de lei semnat de Piata Prim-Com SA Mediaş. 

Pentru cei nefamilirizaţi cu Mediaşul, Piata 
Prim Com SA este o firmă înfiinţată de Con-
siliul Local Mediaş să administreze Piaţa 
Agroalimentară. Ea a devenit mai apoi enti-
tate public-privată, dar se supune rigorilor 
legii folosirii banului public. Prin contractul cu 
Rebeli Srl Piata Prim Com SA a dat 85.000 
de lei pe produse de igiena: detergenţi, 
dezinfectanţi, hârtie igienică etc. 

Curios ca şi Direcţia de Administrare a 
Domeniului Public Mediaş a achiziţionat de 
la aceeaşi firmă Rebeli Srl la începutul lui au-
gust 300 de baxuri de hârtie igienică. 

Firma Rebeli Srl din micul sat Valchid a 
dezvoltat se pare o piaţă unică de vânzare la 
Mediaş. Toate contractele sale prin SEAP cu 
bani publici fiind în acest oraş, mai puţin trei 
contracte cu două şcoli din Dârlos şi Copşa 
Mică – adică tot în zonă. Şi cumva şi-a fi-
delizat instituţiile coordonate de Primăria 
Mediaş. 

O analiză în trecutul firmei ne arată că în 
2010 Rebeli Srl apărea ca finanţator oficial al 
partidului pe atunci PD-L, actualmente fu -
zionat în PNL. Coincidenţă sau nu şi primarul 
Mediaşului, Gheorghe Roman este membru 
PNL. 

Firma Rebeli Srl s-a înfiinţat în anul 2004 în 
satul Valchid (sub 700 de locuitori, unde mai 
există alte 10 firme). Piaţa de desfacere din 
sectorul public al firmei este exclusiv zona 
Mediaş. Poate un argument este dat şi de 
faptul că patronul firmei este Aurel Muntean, 
director adjunct direcţie la Transgaz Mediaş, 
a cărui soţie lucrează ca şef serviciu la 
Romgaz Mediaş.

Compania Apa Târnavei Mari anunță de-
mararea lucrărilor de reabilitare a rețelei de 
apă și de canalizare menajeră, care se vor 
executa parțial pe străzile Sticlei și Școlii, din 
municipiul Mediaș. 

Lucrarea „Reabilitare reţea apă potabilă și 
rețea canalizare menajeră, zona Vitrometan, 
străzile Sticlei și Școlii, municipiul Mediaș” 
are valoarea de 291.776,74 lei și se de -
rulează cu finanțare de la bugetul local al mu-
nicipiului Mediaș, în baza HCL nr. 180/2019. 
Obiectivul de investiții propus are în vedere 
reabilitarea rețelei de alimentare cu apă 
potabilă pe un tronson de 14 ml, executarea 
în zona carosabilă a unui cămin de vane cu 
instalația hidraulică cores punzătoare, re-
alizarea unui branșament în lungime de 4 ml 
și instalarea unui cămin de contorizare afer-
ent, precum și montarea unui hidrant sub-
teran de incendiu. Reabilitarea rețelei de 
canalizare menajeră constă în executarea 
unui colector stradal în lungime totală de 
149,5 ml și instalarea pe acest traseu a 6 
cămine de vizitare. Proiectul prevede re-
alizarea a 7 racorduri cu lungimea medie de 
18 ml. 

Lucrările de reabilitare se vor executa par -
țial pe strada Sticlei, din dreptul Bisericii Sf. 
Petru și Pavel și până în dreptul Școlii Gim-
naziale „Cireșarii”, și parțial pe strada Școlii, 
în apropierea intersecției cu strada Sticlei. 
Lucrarea se va executa pe tronsoane, iar pe 
timpul derulării acesteia nu va fi necesară în-
treruperea circulației în zonă. Pe porțiunea 
de lucru vor fi semnalizări cores punzătoare, 
iar circulația se va desfășura în condiții de 
atenție sporită. 

Lucrarea va fi executată de S.C. FER-
OTERRA S.R.L. Mediaș, iar conform con-
tractului, se va derula în perioada 20.08.2019 
– 18.10.2019. Avem încredere că lucrările 
vor fi executate în conformitate cu graficul 
stabilit, astfel încât la finalizarea investiției 
cetățenii să se bucure de un grad sporit de 
confort și de servicii de cea mai bună calitate 
din partea operatorului Apa Târnavei Mari. 

Totodată, rugăm respectuos proprietarii de 
garaje și de autoturisme, din zona în care se 
vor desfășura lucrările, să elibereze am-
plasamentul pe durata desfășurării execuției, 
pentru a nu obstrucționa accesul utilajelor și 
pentru a evita producerea de accidente.

bunătățirea calității aerului și reducerea po -
luării. Cetatea Mediașului a fost reabilitată 
anii trecuți tot din fondurile POR, în perioada 
2007-2013, și a atras deja un număr mai 
mare de turiști, iar posibilitatea de deplasare 
cu troleibuzul va fi un punct de atracție supli-
mentar atât pentru turiști, cât și pentru lo -
cuitori. În plan secundar, pentru cetățenii 
utilizatori de troleibuz se vor adauga alți 2000 

de noi călători, care vor putea ajunge la des -
tinație mai rapid, mai confortabil, mai sigur, 
atât prin prelungirea traseului, dar și prin 
modernizarea stațiilor și noile troleibuze a -
chiziționate prin proiect“, a declarat domnul 
Simion Crețu, director general ADR Centru. 

Termen de finalizare proiect: Beneficiarul 
estimează că proiectul va fi finalizat până la 
data de 31.05.2022.
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ANEXITA

Peste 11 milioane lei pentru Spitalul de Pneumoftiziologie Sibiu

AnexitA reprezintă inflamația trompei uter-
ine și a ovarului. Infecțiile pelvine se da to -
rează în cele mai multe cazuri unei flore 
microbiene mixte: germeni aerobi și anaerobi. 

Recunoașterea cât mai precoce a infecțiilor 
pelvine și a tratamentului eficient al acestora 
este necesară pentru a împiedeca afectarea 
ireversibilă a sistemului reproductiv. 

Diagnosticul de anexită este des întâlnit în 
practică ginecologică ,fiind una dintre cele 
mai frecvente patologii ce determina pa-
cienta să se adreseze unui consult de spe-
cialitate. 

Simptomele acuzate de pacienta sunt 
reprezentate de: durere în etajul abdominal 
inferior-predominant în una dintre fosele ili-
ace sau în ambele fose iliace, cu iradiere pe 
față internă a coapsei, cu debut brusc, uneori 
imediat după menstruație, iar apoi cu carac-
ter permanent; febra; greață; cefalee. 

La baza diagnosticului de anexită stau trei 
criterii: durere în etajul abdominal inferior, 
sensibilitate la mobilizarea colului și sensibil-
itate la palparea anexelor( în cadrul exam-
enului ginecologic). 

Prin continuarea procesului infecțios, în 
absența instituirii tratamentului de speciali-
tate, se vor formă inițial aderențe între or-
ganele pelvine, apoi abcese tubo-ovariene și 
pelvine, cu posibilă fistulizare a acestora. 

Tratamentul curativ al anexitei are la baza 
asocierea a cel puțîn două antibiotice, alături 
de administrarea de antiinflamatorii, anti-
spastice, analgetice. 

Țînând cont de faptul că infertilitatea dată 
de aceste anexite crește cu cât procesul in-
flamator este mai intens, prezentarea pre-
coce la medicul ginecolog duce la o terapie 
instituită cât de rapid este posibil cu un prog-
nostic funcțional favorabil. În cadrul Clinicii 
Proctoven am achiziționat cel mai performant 
ecograf – VOLUSON 730 EXPERT – care 
realizează ecografii 3D și 4D la standarde 
europene. 

 
Dr. Tudor Bădescu 

Medic primar ginecolog 

Doctor în științe medicale 

CENTRUL MEDICAL PROCTOVEN

Încă un contract de finanțare cu fonduri eu-
ropene, în valoare de 815.315 lei, a fost sem-
nat vineri, 6 septembrie 2019, de către 
pre ședinta Consiliului Județean Sibiu, Da ni -
ela Cîmpean, și directorul general Agen ției 
de Dezvoltare Regională Centru. 

De această dată finanțarea va asigura 
dotarea Ambulatoriului Integrat din cadrul 
Spitalului de Pneumoftiziliogie Sibiu. Acesta 
este cel de-al treilea contract de finanțare cu 

fonduri nerambursabile atrase de Consiliul 
Județean Sibiu pentru Spitalul de Pneumo -
ftiziologie, după Reabilitarea termică a Dis-
pensarului (în valoare de 3,149,441.99 lei) și 
Reabilitarea Pavilionului 2 și a Pavilionului 
administrativ (în valoare de 7,647,159.46 lei). 
Însumate, cele trei proiecte cu finanțare 
europeană se ridică la peste 11, 6 milioane 
lei. Totodată, Consiliul Județean Sibiu are în 
faza de precontractare încă un proiect pe 

fonduri UE pentru Dotarea Dispensarului 
Am bulatoriului de specialitate – Dispensar 
din cadrul Spitalului TBC, în valoare de 
841.199 lei. 

Valoarea totală a contractului de finanțare 
pentru ”Dotarea Ambulatoriului Integrat din 
cadrul Spitalului de Pneumoftizologie Sibiu” 
este de 815.315,01 lei, din care contribuția CJ 
Sibiu este de 16.306,31 lei, iar valoarea 
grantului nerambursabil de 799.008, 7 lei. 

Perioada de implementare a proiectului 
este din septembrie 2019 – octombrie 2020. 

Aparatura cu care va fi dotat Spitalul este 
una de ultimă generație și va asigura un act 
medical de calitate pentru toți locuitorii ju -
dețului Sibiu și a județelor limitrofe. Printre 
dotările achiziționate se numără un Pletismo-
graf body-test, care în prezent se află doar în 
dotarea clinicilor din sistemul de sănătate pri-
vat, iar investigațiile sunt foarte costisitoare.

NOU:  

Compartiment de recuperare respiratorie 
la Spitalul de Pneumoftiziologie

Spitalul de Pneumoftiziologie Sibiu oferă 
noi servicii pentru persoanele care suferă de 
afecțiuni pulmonare cronice, precum și pen-
tru cele cu deformații scheletice ale cutiei 
toracice (în special copii și tineri). Acestea 
pot să beneficieze de recuperare medicală 
respiratorie în cadrul noului compartiment 
înființat în cadrul spitalului. Pacienții au la 
dispoziție 12 paturi pentru adulți și 2 pentru 
copii, serviciile medicale realizate aici fiind 
decontate de Casa de Asigurări de Sănătate. 

„Am decis să extindem gama serviciilor 
oferite pacienților spitalului nostru și să 
înființăm un Compartiment de Recuperare 
medicală respiratorie, întrucât beneficiile 
oferite bolnavilor prin intermediul acestuia 
sunt multiple. Îmbunătățirea calității vieții 
pacienților constă îndeosebi în creșterea 
gradului de independență, prin reducerea 
numărului și duratei spitalizărilor cauzate de 
unele afecțiuni pulmonare, prin ameliorarea 
simptomelor, prin creșterea abilității de a re-
aliza activități cotidiene, prin îmbunătățirea 
stării de bine la nivel emoțional, precum și 

prin posibilitatea de a se reîntoarce la mun -
că”, spune Cristian Roman, Manager Spitalul 
de Pneumoftiziologie Sibiu. 

Reabilitarea pulmonară reprezintă o inter -
venție multidisciplinară, care se adresează 
atât pacienților cu boli respiratorii cronice, cât 
și familiilor acestora, pentru menținerea unui 
nivel maxim individual de independență și 
funcționalitate în cadrul familiei și al comu -
nității. Echipa multidisciplinară include, ală -
turi de medicii pneumologi, asistente me -
dicale generaliste și cu specializare în nutriție 
și dietetică, medic reabilitare respiratorie și 
kinetoterapeut cu experiență în kinetoterapia 
respiratorie. 

„Dintre afecțiunile care pot beneficia de re-
abilitare respiratorie menționăm: bolile respi-
ratorii obstructive – bronhopneumopatia 
obstructivă cronică (BPOC), astmul bronșic, 
bronșiectaziile, fibroza chistică, precum și 
bolile pulmonare restrictive – bolile pul-
monare interstițiale (fibroza pulmonară, boli 
pulmonare profesionale, sarcoidoză, sclero-
dermie, pleurezii), deformări ale peretelui 

toracic (cifoscolioză, spondilită anchilozantă) 
și boli neuromusculare cu disfuncție respira-
torie”, declară dr. Ioan Drăghilă, Director 
Medical Spitalul de Pneumoftiziologie Sibiu. 

Primul pas pentru introducerea unui pa-
cient în programul de recuperare respiratorie 
îl reprezintă evaluarea pacientului de către 
medic, analizându-se istoricul medical și 
problemele psihosociale. Din istoric se vor 
afla date referitoare la afecțiunea pacientului 
și severitatea acesteia. De asemenea, se 
analizează alte boli asociate, care pot ex-
clude sau amâna participarea la programul 
de reabilitare. La evaluare se au în vedere: 
radiografia toracică, electrocardiograma, pro-
bele funcționale respiratorii, analizele de lab-
orator, pulsoximetria, gazele din sânge în 
repaus și la efort. 

Un program de reabilitare respiratorie va 
include: educație medicală, regim igienico-di-
etetic, tratament medicamentos, oxigenoter-
apie, consiliere pentru renunțare la fumat, 
precum și kinetoterapie respiratorie. Com-
partimentul de recuperare medicală respira-

torie cuprinde saloane de internare pentru 
pacienți și o sală de kinetoterapie dotată cu 
aparatura necesară testării și antrenării la 
efort a pacienților, precum bicicletă orizon -
tală, bicicletă eliptică, bicicletă medicinală, 
bandă de alergat, spalier, etc. 

„La inițierea kinetoterapiei respiratorii este 
absolut necesară evaluarea amănunțită a 
stării fizice și funcționale respiratorii, precum 
și identificarea resurselor pacientului în ved-
erea adoptării unui program individualizat, 
adaptat acestora, acest fapt contribuind la 
siguranța intervențiilor, evaluării situațiilor în 
care este necesară suplimentarea de oxigen, 
și, de asemenea, evitării posibilelor compli -
cații ale comorbidităților cardiovasculare”, 
spune dr. Cosmina Diaconu, medic primar 
reabilitare medicală. 

Pacienții vor putea continua exercițiile la 
domiciliu, conform unor indicații primite la 
încheierea ciclului în cadrul compartimentului 
de recuperare respiratorie.
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Vezi bine? Echipa iMed din Sibiu se va ocupa pentru ca tu să vezi viaţa cu ochi buni! 
Bolile grave nu dau întotdeauna simptome!

Chiar dacă nu ai probleme cu vederea, este indicat să-ţi faci un consult oftalmologic o dată la doi ani dacă ai sub 
45 de ani şi o dată pe an dacă ai depăşit această vârstă. De ce? Pentru că multe afecţiuni oculare nu au simptome la 
început, iar printre ele se numără unele grave cum sunt: glaucomul, retinopatia diabetică, degenerescenţa maculară 
şi tumorile oculare. Simptomele care ar trebui să te trimită de urgenţă la oftalmolog, ne vor fi prezentate de echipa 
de medici oftalmologi din cadrul Clinicii iMed Oftalmologie din Sibiu (în spatele Dispensarului Cedonia). În cazul în 
care prezentaţi una sau mai multe simptome dintre cele prezentate mai jos, fă-ţi o programare la unul dintre medicii 
oftalmologi din cadrul Clinicii iMed pentru un examen oftalmologic complet!
Urgenţa:   

Vedeţi flash-uri luminoase, nu-
meroase puncte negre, ‚,musculiţe” 
ce plutesc în câmpul dumneavostră 
vizual, o umbră sau “o perdea” gri 
ce afectează vederea periferică! 

Dr. Bianca Laslău: Acestea pot fi 
simptome ale unei dezlipiri de retină. 
Persoanele care au miopie, cele 
care au suferit un traumatism ocular 
sau o intervenţie chirurgicală in tra -
oculară (inclusiv chirurgia cata -
ractei), cele care au dege neres cenţe 
periferice retiniene sau a fec ţiuni in-
flamatorii grave ale ochiului sunt mai 
predispuse să dezvolte această pa-
tologie care, ne tratată prompt şi 
corespunzător, poate să ducă la 
pierderea per manentă a vederii.  

Urgenţa:  
Pierderea temporară şi bruscă a 

vederii!  
Dr. Rodica Ghe. Lascu: Vede rea 

este afectată în tulburările vasculare 
oftalmice, unde sunt prezenţi factorii 
de risc cardiovasculari, arteroscle-
rotici. 

Amauroza fugace: Este nedu -
reroasă, cu scădere monoculară a 
vederii, care poate fi totală sau 
sectorială. Aceasta este o întune -
care a vederii pacientului. Scăderea 
de vedere durează numai secunde, 
dar poate dura ore şi va fi rezolvată 
complet. 

Ocluzia arterei centrale a retinei 

şi a ramurilor: Obliterarea acută se 
poate produce brusc, uneori în tim-
pul somnului, alteori după un efort 
sau fără cauză determinată. Ea se 
traduce subiectiv printr-o pierdere 
completă a vederii ochiului, a cărui 
arteră s-a obliterat. Se pot constata 
anterior tulburări prodromice ca 
senzaţii trecătoare de ceaţă. 

Ocluzia venei centrale a retinei: 
Debutul este de cele mai multe ori 
brusc, vederea este întunecată ca o 
ceaţă groasă, care se instalează 
deseori în cursul nopţii, alteori ziua, 
în câteva ore. Mai rar, în ziua prece-
denta debutului, bolnavul acuză 
oarecare simptome premergătoare, 
ca senzaţie de fum sau de puncte 
negre în câmpul vizual. Frecvent, 
bolnavii acuză cefalee şi dureri pe-
riorbitare. 

Neuropatia ischemică 
anterioară:  

Este o afecţiune vizuală carac -
terizată prin pierderea bruscă a 
acuităţii vizuale şi a câmpului vizual 
la un ochi şi urmată secundar de 
atrofie optică şi amputare perma -
nentă a câmpului vizual. Este con -
siderată ca accident vascular 
a   fectând nervul optic. De obicei 
progresează către celălalt ochi, în 
timp. Leziunea oculară este ire -
versibilă după 90 minute! 
Urgenţa:  

Durere persistentă la nivelul 
ochilor! 

Dr. Mihai Petcu: Majoritatea a -
fec ţiunilor oculare nu dor (glauco-
mul cronic, degenescenţa maculară 
etc), insa exista şi situații în care 
pacienții pot simţi durere la nivelul 
ochilor şi anume în: glaucomul acut, 

conjunctivite, keratite, uveite, ochi 
uscați, eroziunea corneei (zgâri-
etura) sau alte traumatisme oculare 
sau chiar cancer ocular. Orice lezi-
une la nivelul ochilor trebuie a -
nalizată de un oftalmolog, în special 
dacă printre simptomele manifes-
tate se numără roşeata ochilor şi 
durerea care dureză mai mult de 15 
– 20 de minute. Una dintre dotările 
clinicii iMed este Laserul Yag, 
aparat ce permite realizarea unui 
orificiu la nivelul irisului pentru 
drenajul umorului apos la pacienții 
cu atac de glaucom (cu presiune 
intraoculară foarte mare și durere 
oculară intensă)   

Urgenţa:  
Ochii sunt inflamaţi, roşii, iar pri -

virea înceţoşată! 
Dr. Malvina Grigorie: Diagnos-

ticul pozitiv al ochiului roşu, hi per -
emia conjunctivală, necesită un 
examen atent al ochiului şi al anex-
elor oculare, efectuându-se întot-
deauna bilateral şi comparativ. 
Acesta este unul dintre motivele 
frecvente de prezentare în serviciile 
de urgenţă. În timp ce unele afec -
ţiuni care însoţesc ochiul roşu sunt 

Clinica iMed Oftalmologie, Sibiu, strada Nicolae Iorga nr.50 A  
(în spatele Dispensarului Cedonia).  

Programări la telefon  
0369.435.804 sau 0770.801.854

beningne, altele sunt grave şi ne -
cesită îngrijire medicală de ur genţă, 
atunci când înroşirea ochiului este 
însoţită de modificări ale vederii.  

Roşeţa oculară poate fi izolată 
sau asociată cu alte semne oculare 
şi poate să aibă cauze oculare 
diferite. Dintre afecţiunile beningne, 
autolimitante fac parte conjunc-
tivitele care pot fi: virale, fungice sau 
alergice. Roşeaţa oculară poate să 
ascundă şi afecţiuni grave cum ar fi: 
uveita, sclerita, glaucomul acut, 
tulburări corneene (ulceraţii, erozi-
uni corneene, corpi străini corneeni, 
keratite), care sunt însoţiţe de 
scăderea acuităţii vi zuale, vedere 
înceţoşată şi care pot evolua spre 
cecitate (orbire) dacă diagnosticul 
nu este precoce şi tratamentul nu 
este instituit corect. 

Urgenţa:  
Sângerare la nivelul ochiului! 
Dr. Dorina Popa: Dacă apare o 

sângerare spontană la nivelul ochi-
ului se numeşte “hemoragie 

subconjunctivală”. Ea poate apă -
rea spontan sau la un efort minim.  
În acest caz trebuie controlată 

tensiunea oculară, vederea şi o 

examinare a fundului de ochi pentru 
a exclude o cauză locală. 

Hemoragia subconjunctivală poate 
fi cauzată de un puseu hi pertensiv, 
diabet şi ateroscleroză. 

Mai poate fi manifestarea unei 
tulburări de coagulare sau a unei 
afecţiuni hematologice. Medicul of-
talmolog face o examinare atentă şi 
stabileşte tratamentul şi conduita de 
urmat în aceste cazuri. 

Hemoragia subconjunctivală se 
poate resorbi spontan dacă este 
mică, dar, fără tratament, ea se ex-
tinde şi persistă mai mult. De 
asemenea, sunt cazuri când ea 
recidivează şi atunci se impun 
investigaţii suplimentare.

În cadrul unui consult oftalmologic, medicul vă va adresa câteva 
întrebări referitoare la simptomatologie, la istoricul dvs. medical şi la 
antecedentele patologice familiale. Examenul oftalmologic de rutină 
consta in verificarea vederii, cu şi fără corecţie optică, măsurarea  
tensiunii intraoculare, examinarea  polului anterior al ochiului la bio-
microscop. Examenul fundului de ochi se va efectua dupa adminis-
trarea de picături pentru dilatarea pupilei.  

În cazul in care sunt necesare examinari suplimentare, pentru a 
obţine un diagnostic corect şi pentru a putea monitoriza o boală, 
medicul oftalmolog vă va recomada investigaţii suplimentare, de 
tipul tomografiei în coerenţa optica (OCT) de maculă, nerv optic sau 
pol anterior, câmpului vizual, topografiei corneene, biometriei. 

Ce se întâmplă la un consult  
oftalmologic de rutină?
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PSD Sibiu:   
Pensiile românilor: prioritate pentru Guvernul PSD (CP)

Dan Barna întâlnire cu sibienii 
şi presa în stradă la Sibiu

ALDE Sibiu se întăreşte:  
Teodor Dumitru Banciu a intrat în ALDE

„Guvernul PSD condus de Viorica Dăncilă a 
mărit de la 1 septembrie cu 15% pensiile. 
Acestea sunt deja în buzunarele pensionarilor. 

Această mărire cu 15% s-a făcut doar pen-
tru pensiile caculate pe contributivitate. 

De la preluarea guvernării pensia minimă a 
crescut cu 76%, iar punctul de pensie s-a ma-
jorat cu 45%. 

An de an domnii Iohannis și Barna și 
doamna Turcan mint românii că nu sunt bani 
pentru pensii. Au făcut și fac un joc periculos 
pe seama nervilor și sănătății pensionarilor. Le 
cer să înceteze cu această politică mizerabilă, 
bazată doar pe minciună și dezbinare. De 
fiecare dată ne-am ținut de cuvânt și am acor-
dat drepturile părinților și bunicilor noștri care 

au muncit o viață întreagă, au construit o țară 
și acum au dreptul la o pensie decentă. Știm 
că pensiile nu sunt încă la nivelul dorit. Din 
2020, în conformitate cu programul de gu-
vernare, pensiile vor fi mărite din nou, semni-
ficativ, iar punctul de pensie va ajunge la 1775 
lei. Repet, este o măsură din programul de 
guvernare, iar noi ne-am respectat întot-
deauna toate obligațiile asumate față de 
români.“, a declarat astăzi Marius Constantin 
Budăi, Mi nistrul Muncii, la sediul PSD Sibiu, 
unde s-a întâlnit cu pensionarii sibieni, la 
invitația pre ședintelui PSD Sibiu, Bogdan Trif. 

Biroul de Presă  
al PSD Sibiu

Fostul primar al oraşului Sălişte, Teodor Du-
mitru Banciu s-a înscris în ALDE Sibiu. El va 
coordona Departamentul de Dezvoltare regio -
nală, Administrație Publică, Organizarea Teri-
toriului, Locuințe. În acest departament Banciu 
se va ocupa şi de activitatea aleşilor locali 
ALDE. 

„ALDE Sibiu câştigă încă un om de valoare, 
cu o bogată experienţă administrativă. Domnul 
Banciu a fost şi preşedinte al Asociaţiei 
Oraşelor din România. El se va ocupa printre 
altele că aleşii locali ALDE din tot judeţul duc 
la îndeplinire promisiunile făcute cetăţenilor. 
Astfel ne asigurăm că vom avea şi la urmă -
toarele alegeri locale propuşi doar oameni ca-
pabili de muncă în folosul cetăţeanului“ a 
declarat Ovidiu Gheorghe Tocaciu, preşedinte 
ALDE Sibiu.

Candidatul USR-Plus la alegerile prezi den -
ţiale, Dan Barna, a ales să facă o conferinţă 
de presă în stradă la Sibiu. Prezent de ieri în 
oraş în cadrul caravanei sale prin toate 
judeţele ţării, Barna a strâns azi semnături 
alături de echipa USR-Plus la cortul din Par-
cul Astra. Tot acolo a ţinut şi conferinţa de 
presă alături de Adrian Echert, președintele 
filialei județene a USR şi Raul Apostoiu, 
preşedintele Plus Sibiu. 

„A fost depășit pragul de 200.000 de 
semnături. Sunt foarte mândru și bucuros 
pentru că suntem în top 3 național. De 
aceea, le mulțumesc sibienilor pentru spri-
jinul și încrederea pe care ni le-au acordat” a 
declarat Barna. Echert a precizat că s-au 
strâns deja la noi în judeţ peste 11.000 de 

semnături, dar acţiunea continuă până în 16 
septembrie. 

„Sibiul a dat de-a lungul timpului multe 
personalități politice la conducerea țării Este 
timpul să mai dea încă una. Avem nevoie de 
susținerea românilor, pentru a produce 
schim barea pe care o dorim cu toții”, a de-
clarat Raul Apostoiu. 

“E nevoie de o schimbare a felului în care 
vedem viitorul. De aceea, avem acest mesaj 
de campanie „Fericiți în România”. Acest mo-
ment este acum, nu peste 5 sau 10 ani, pen-
tru că e prima dată după 30 de ani când 
există o generație care nu mai are o legătură 
cu vechea generație politică, este una care 
s-a activat politic”, a declarat Dan Barna.

Liderul PLUS, Dacian Cioloş, 
prezent la Sibiu

În acest week-end a avut loc la Sibiu întâl-
nirea birourilor de conducere a Filialelor Ju -
de țene PLUS din regiunea Centru. A fost 
prima ședință comună a membrilor birourilor 
județene cu președintele partidului și cu co-
ordonatorii regionali. Aceasta a marcat în -
cheierea fazei de organizare și structurare a 
partidului la nivel local, prin alegeri democra-
tice ale liderilor și organismelor de conducere 
ale comunităților locale și filialelor județene. 
În perioada următoare, în paralel cu campa-
nia electorală pentru alegerile prezidențiale, 
vor urma pregătirile pentru organizarea 
Convenției Naționale PLUS, la care vor fi 
aleși noii coordonatori regionali, Consiliul 
Național și Președintele partidului. 

La conferința de presă organizată cu a -
ceastă ocazie, Dacian Cioloș, președintele 
Partidului Libertate, Unitate și Solidaritate, a 
prezentat președinții aleși ai Filialelor Jude -
țene, stadiul pregătirii pentru alegerile locale 

din 2020 și principalele direcții în care PLUS 
va propune măsuri de reconstruire a Ro mâ -
niei prin programul politic al partidului, docu-
ment care va fi supus dezbaterii interne și 
apoi aprobat în Convenția Națională. 

„În săptămânile care vin vom accelera pro-
cesul de înscriere a candidaților pentru ale -
ge rile locale, pe care vrem să-i prezentăm 
cetățenilor români, candidați care să par-
ticipe în dezbaterile publice și încurajăm pe 
această cale cât mai mulți oameni, atât dintre 
cei care s-au înscris deja în partid, în PLUS, 
dar și dintre cei care vor să dea o mână de 
ajutor la nivel local și să se implice, să facă 
pasul spre politică și să își înscrie candi-
datura pentru alegerile locale care vor avea 
loc anul viitor” a declarat Cioloş. 

În prezent Filiala Județeană PLUS Sibiu 
are 340 membri și 21 comunități locale 
înființate.
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Huja, primarul Cisnădiei:   

„Eu ce proiecte încep, le duc toate 
până la capăt!“

În primul rând a răspuns la telefon. Da, ştiu 
că pare o banalitate, dar în meseria de jur-
nalist realizezi că unii primari, mai ales de 
oraşe parcă nu mai au telefon. Greu dai de 
ei, doar prin secretare poţi comunica. La 
Cisnădie nu a fost cazul. Am cerut primarului 
să discutăm rezultatele sondajului şi alte 
proiecte din Cisnădie, care îi afectează pe 
locuitori. 

De dimineaţă în inspecţie pe teren 
Pe primarul Gheorghe Huja l-am găsit în 

inspecţie de dimineaţă. Se turna asfaltul la 
noua pistă de biciclete ce leagă Cisnădia de 
Cartierul Arhitecţilor şi Sibiu. Utilaje, munci-
tori, poliţie care asigura traficul şi primarul. L-
am întrebat care sunt cele mai importante 
realizări din punctul său de vedere în actualul 
mandat de primar. “Sunt multe!” a fost prima 
sa reacţie. Apoi a început să le înşire: pista 
de biciclete Cisnădie – Cisnădioara, Parcul 
Măgura reabilitat complet inclusiv iluminat, 
SPA-ul, modernizare Casa de Cultură, dru-
muri de piatră şi un drum asfaltat în Cartierul 
Arhitecţiilor, iluminatul pistei de biciclete în 
Cartierul Arhitecţiilor, Cimitirul Ortodox mod-
ernizat, statuia din centru, reparatii la drumuri 
si asfaltari in Cisnadioara, reparatii la drumuri 
in Cisnadie. L-am oprit din insiruire pentru a 
detalia unele proiecte. 

De ce se plombează şi nu reabilitează 
străzile în Cisnădie? 

Întrebarea aceasta am regăsit-o în multe 
comentarii lansate pe Facebook. “În oraşul 
Cisnădie, dar şi în Cisnădioara suntem blo -
caţi cu moderizarea drumurilor de proiectul 
Apă Canal. Deja sunt aproape 4 ani când 
cineva de la centru, din Bucureşti a blocat 

accesarea integrală şi implementarea aaces-
tui proiect. Ori să mă apuc să modernizez un 
drum ca apoi să îl sparg tot să bag canal şi 
apă nu fac. Mi-aş bate joc de banii oameniilor 
din Cisnădie. Avem însă acum speranţe că 
până în decembrie se deblochează fondurile 
UE pentru acest proiect şi de la anul se vor 
apuca de reţelele de apă şi canal” a explicat 
Huja. El a adăugat că în oraşul Cisnădie se 
va apuca de modernizarea drumurilor după 
ce se chimbă conductele de apă şi cana -
lizare. La Cisnădioara anul acesta s-au as-
faltat mai multe bucăţi de străzi. “Aici am 
decis să nu mai aşteptăm pe cei de la Apă. 
Am lăsat pe marginea drumurilor un tronson 
pentru ei să sape. La anul vom asfalta mai 
mult în Cisnădioara” a spus primarul Huja. 

Cartierul Arhitecţilor este parte din 
Cisnădie, locuitorii însă lucrează la Sibiu 

Dezvoltarea de către mediul privat treptat 
a unui cartier la marginea Sibiului pe Calea 
Cisnădiei, denumit Cartierul Arhitecţilor a de-
venit mărul discordiei în multe dezbateri pub-
lice. Zona de blocuri şi vile se află pe teritoriul 
oraşului Cisnădie, dar locuitorii de acolo ma-
joritatea lucrează şi îşi duc copiii la şcoală în 
Sibiu. De aici a apărut şi o mare problemă de 
trafic. Consiliul Judeţean Sibiu a iniţiat de 
curând un studiu pentru construirea unei a 
treia benzi de circulaţie din zona pârâului 
Seviş până la intrarea în Sibiu. Dar soluţia 
ideală este introducerea de autobuze. “Eu 
am fost deschis. Am cumpărat 4 staţii de au-
tobuz. Am amplasat una acolo în Arhitecţiilor” 
a explicat Huja. El a precizat că are un lung 
şir de adrese oficiale şi răspunsuri cu pri -
măria Sibiu inclusiv la ora actuală prin care 
insistă să fie prelungită o linie de autobuz 

Gala Tinerilor din Mediul Rural.  
Cavalerii Turnului Înclinat au luat 2 premii

Începutul toamnei este de bun augur pentru 
Cavalerii Turnului Înclinat, care au obţinut o 
frumoasă ,,recoltă” de premii în urma invi tației 
de a participa la Bacău la decernarea celor mai 
bune proiecte pentru tinerii din mediul rural. 

Concret, între 6-8 septembrie 2019 au avut 
loc la Bacău Gala Tinerilor din Mediul Rural și 
Summitul Tinerilor din Mediul Rural, eveni-
mente în cadrul cărora Cavalerii Turnului În-
clinat și Școala Gimnazială Slimnic au fost de 

două ori premiați, bucurându-se de apre cierea 
juriului la secțiunile educație și voluntariat. 

Gala Tinerilor din Mediul Rural și Summitul 
Tinerilor din Mediul Rural sunt evenimente 
organizate în cadrul programului European 
Youth Village. Realizat cu sprijinul Erasmus+, 
programul a fost dezvoltat și implementat în 
2019, în 4 comune din 4 județe, de către 
Asociația pentru Dezvoltare Activă ADA în 
județul Bacău, GO FREE – Asociația pentru 
Sprijinirea Societății Civile în județul Cluj, 
Asociația Curba de Cultură în județul Pra-
hova și Asociația pentru Dezvoltare prin 
Educație, Informare și Susținere DEIS în ju -
dețul Maramureș. European Youth Village 
este un program pilot care s-a născut din 
dorința de a dezvolta sectorul de tineret din 
mediul rural și oportunitățile de implicare 
pentru tineri. 

Evenimentul a urmărit să dezvolte contexte 
de învățare pentru tineri, să promoveze și să 
stimuleze participarea tinerilor din mediul 
rural la viața democratică prin dezbateri asu -
pra politicilor și strategiilor naționale și eu-
ropene de tineret ce vizează tinerii din mediul 
rural, să faciliteze schimbul de bune practici 
prin intermediul unor workshopuri, și recu -
noașterea meritelor organizațiilor nonguver-
namentale, grupurilor de inițiativă din rândul 
tinerilor, și a instituțiilor publice implicate în 
desfășurarea de proiecte cu impact pozitiv în 
mediul rural, în cadrul Galei a Tinerilor din 
Mediul Rural #YRuralGala. 

Gala Tinerilor din Mediul Rural a pus în lu-
mina reflectoarelor tinerii și poveștile de suc-
ces din mediul rural, marcând atât predarea 
ștafetei următoarelor comune ce vor prelua 
titlul de Sat European de Tineret în 2020, cât 
și premierea a 13 proiecte cu impact în 
domeniul educației, culturii, voluntariatului și 
democrației participative (dialogul structurat 
dintre tineri și factorii de decizie) desfășurate 
în mediul rural, în România. 

Cavalerii Turnului Ȋnclinat din Ruși, este un 
club de inițiativă comunitară pentru tineri, 
aflat sub egida Fundației Noi Orizonturi și co-
ordonat de către prof. Mira Bogdan și prof 
Simtion Cosmin, care are scopul de a pro-
mova patrimoniul local și eco-turismul. Lan -
sată în 2017, rețeaua GreenIMPACT numără 
acum 32 de cluburi de inițiativă comunitară 
pentru tineri și promovează programul de 
învățare prin serviciu în folosul comunității, 
cu focus pe patrimoniul local din eco-desti -
nați. Din acest club fac parte peste 30 de 
elevi ai Școlii Gimnaziale Ruși, dar și elevi ai 
Școlii Gimnaziale Slimnic, precum și ab sol -
venţi ale acestora. 

Asemenea cavalerilor, copiii sunt ȋncurajaţi 
să preţuiască adevăratele valori morale şi să 
se pună ȋn slujba binelui şi frumosului, prin 
iniţierea unor acţiuni menite să schimbe faţa 
localităţii dar şi mentalitatea localnicilor. Au-
daces fortuna juvat este preceptul antic sub 
auspiciile căruia ne dedicăm activitățile.

În urma sondajului realizat online de STAR SIBIAN în 
care primarul actual al oraşului Cisnădie, Gheorghe Huja 
(PNL), era cotat pe primul loc la distanţă de restul 
candidaţilor în preferinţele electoratului pentru un nou 
mandat, am decis să îi facem o vizită.

Tursib până în Cartierul Arhitecţilor. Aceasta 
s-ar putea face legal foarte uşor, atâta timp 
cât la ieşire din Sibiu pe Calea Cisnădiei, tot 
terenul din dreapta drumului este parte a mu-
nicipiului Sibiu. Celelalte trei staţii de autobuz 
achiziţionate iniţial pentru Cartierul Arhitec -
ţilor au fost amplasate în Cisnădioara. “Sunt 
5.000 de oameni acum în Arhitecţilor. Au sute 
de copii. Eu îi înţeleg că au o problemă cu 
traficul şi de aceea nu mă las şi merg până 
în pânzele albe cu primarul din Sibiu. Oa-
menii aceştia lucrează în Sibiu, fac cum -
părături în Sibiu, duc copiii la şcoală în Sibiu” 
a explicat Huja. El a dat exemplul Şelim -
bărului unde autobuzele Tursib merg zilnic la 
Mall, deşi este pe teritoriul comunei Şelimbăr. 

Pentru a facilita totuşi traficul în zonă 
Primăria Cisnădie a pietruit un drum secun-
dar de acces spre Dedeman. “Până la limita 
teritorială a Cisnădiei noi am făcut deja. Am 
promisiunea verbală a primarului din Şelim -

băr că partea lor o va asfalta. Acest drum 
este deja folosit de oamenii care stau în 
Arhitecţilor” explicat primarul Cisnădiei, Ghe-
orghe Huja. 

Cisnădioara iluminată 
La ora actuală se implementează în locali-

tatea Cisnădioara un proiect de modernizare 
a iluminatului public. Astfel toţi stâlpi de ilu-
minat vor avea becuri moderne, dar vor fi şi 
conectaţi la o interfaţă din Primăria Cisnădie, 
unde se va putea vedea imediat când un bec 
este ars şi unde. “Până la finele lui decem-
brie anul acesta vom implementa acest 
proiect. În momentul acela toată Cisnădioara 
va avea lumină pe străzi şi vom ştii imediat 
când şi unde apare o defecţiune” a spus 
Huja. 

Ca o concluzie primarul Gheorghe Huja 
ne-a spus că oricâte piedici i se pun „Eu ce 
proiecte încep, le duc toate până la capăt!“.
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Sibianca Dominique Simionescu 
a câștigat Mamaia Copiilor!

Expoziţia Rural Guerilla Reloaded 
deschisă publicului

Talent, motivaţie şi perseverenţă. Cam aşa 
s-ar descrie pasiunea tinerei Dominique 
Simionescu pentru muzică şi drumul pe care 
l-a urmat cu îndârjire de la câţiva anişori. Nu 
s-a abătut şi nu a renunţat, iar munca i-a fost 
răsplătită. Anul acesta a câştigat Marele Tro-
feu la secţiunea Interpretare, iar piesa com -
pusă de Codruţ Croitoru a câştigat marele 
premiu la secţiunea Creaţie. „De 9 ani aștept 
acest moment, dar vreau sa accentuez acest 
lucru! Atunci când eram un simplu copil, 
începător, de la Sibiu, necunoscut, am par-
ticipat şi eu la preselecții la Mamaia Copiilor. 
Prima oara, la 8 ani, am trecut preselecția…
s-a ținut la Sibiu! Am cântat melodia ,, Eu 
vreau să ajung artistă”. Eram fericită ca am 
trecut preselecția, imi făceam planuri despre 
cum ajung eu la televizor, dar, din păcate nu 
am trecut de semifinala. Am spus ca revin! Şi 

am revenit! La creație câștigi, fiindcă ai o 
piesă bună! La interpretare câștigi că eşti 
bun! Am câștigat si la interpretare! Se pare 
că iarăși Aura Urziceanu mi-a purtat noroc, 
de data asta cu melodia ,,Dragostea vine 
cand vrea ea”! Mulțumesc Rodica Roşioru 
pentru tot ajutorul. Mulțumesc doamna pro -
fesoară, Rodica Popa Comăniciu. Mulțu mesc 
Ioana Mihai Nechifor pentru minunatele co -
ronițe! Mulțumesc Bianca Buca pentru ajutor! 
Mulțumesc Asociației Umanitare Alexandra 
Nanu (AUAN) pentru tot sprijinul acordat de 
atâția ani! Mulțumesc părintelui Cătălin Du-
mitrean, pentru susţinere! Mulțumesc Codruț 
si Marius pentru piesa câştigătoare! Mulțu -
mesc familiei mele pentru că este alături de 
mine la bine şi la rău! Şi nu în ultimul rând îi 
mulțumesc lui Dumnezeu!”, spune Domi -
nique Simionescu.

Sfârșitul de vara 2019 aduce cu noi cel de-
al 11-lea eveniment creat în formula Bruken-
thal von Studio. Marti, 10 septembrie de la 
ora 18.00 a avut loc vernisajul expozitiei Rural 
Guerilla Reloaded in Centrul de Informare 
Turistica din Primaria Municipiului Sibiu Pe 
lângă artistii ce fac parte din asociatie mai 
sunt prezenti încă 5 invitați de seama în 
lumea artei contemporane. Expozitia ne prez-
inta 20 de picturi și doua instalații realizate de 
catre Adrian Luca, Ilie Mitrea, Diana Morar-
Oancea, Ioan Muntean, Florin Viorel, Andrei 
Popa,Cătălin Precup, Robert Simon, Albert 
Sofian, Alexandra Stoica, Robert Strebeli . 

Expozitia din cadrul Centrului de Informare 
Turistica al Sibiului este deschisă până în 22 

septembrie. Evenimentele din acest proiect 
încă nu s-au finalizat deoarece iubitorii de 
artă pot fi prezenti la dezbaterile culturale 
vineri 20 septembrie, orele 16, unde au 
ocazia sa discute cu artistii despre lumea pe 
care o trăiesc în atelier și în afara acestuia 
cu bune și rele. 

Proiectul este cofinantat de Primaria Mu-
nicipiului Sibiu si se bucura de sustinerea 
Muzeului National Brukenthal. 

Evenimentele de anul acesta propuse de 
Asociatia Brukental von Studio se incheie cu 
expozitia ce va face parte din lantul expozi-
tilor NAG ce va avea loc în toată țara pe data 
de 11 octombrie cu deschiderea la 19:00.
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Procurorii sibieni au lovit filiera mitei de la RAR
Oricine a cumpărat o maşină în ultimii 20 

de ani ştie că înregistrarea la Registrul Auto 
Român este un calvar. Mergi azi şi te pro -
gramează peste două luni pentru că nu sunt 
locuri şi ţi se spune că sunt foarte aglomeraţi. 
De asemenea toţi ştim că a existat pentru 
unii o “portiţă”: şpaga. Mai muţi sibieni au 
scris adesea pe Facebook că au lăsat 200 
de Euro pentru ca un autoturism să fie băgat 
mai repede şi trecut de inspecţia RAR chiar 
dacă avea probleme. La un camion “taxa” 
era se pare de 350 de euro. 

Procurorii sibieni alături de structuri spe-
cializate au descins în 11 septembrie la RAR 
Sibiu, RAR Vâlcea şi mai multe firme şi lo -
cuinţe din Sibiu, Mureş, Vâlcea pentru a prin -
de o serie de 13 suspecţi care se pare au 
format o filieră a mitei la RAR Sibiu. 

“Prin ordonanţa din data de 11.09.2019, 
procurorul din cadrul Parchetului de pe lângă 
Tribunalul Sibiu a dispus reţinerea unui nu -
măr de 11 suspecţi pentru o perioadă de 24 
ore, pentru săvârşirea de infracţiuni de co -
rupţie şi complicitate la comiterea infrac -
ţiunilor de corupţie”, se arată într-un co -
municat oficial trimis azi după masă de prim 
procuror Ion Veştemean, în calitate de 
purtător de cuvânt al Parchetului de pe lângă 
Tribunalul Sibiu. După reţinerea de ieri, azi 
la ora 14 procurorii au înaintat dosarul la 
judecătorul de drepturi şi libertăţi din cadrul 
Tribunalului Sibiu cu propunere de luare a 
măsurii arestării preventive faţă de 10 dintre 
cei 11 suspecţi reţinuţi, dintre care șeful 
Reprezentanţei RAR – Sibiu şi 2 ingineri din 
cadrul Registrului Auto Român – Repre -
zentanţa Sibiu, un inginer din cadrul Registrul 
Auto Român – Reprezentanţa Vâlcea şi un 
agent de poliţie în cadrul I.P.J. Mureş – Postul 
de Poliţie Băgaciu. În dosar s-a dispus de 
către procurorul de caz măsura controlului 
judiciar faţă 3 inculpaţi, unul anterior reţinut. 
Asta spun procurorii. 

De asemenea ei probează faptele să vâr -
şite de cei reţinuţi şi apoi arestaţi pentru 30 
de zile din această seară prin decizia Tri-
bunalului Sibiu. Procurorii ne informează că 
cei implicaţi acţionau cu nume de cod, inter-
mediari astfel ca traseul mitei să nu poată fi 
identificat uşor. Dosarul a fost început la 25 
mai 2018 de procurori, care spun că s-au se-
sizat din oficiu. Altfel spus, după 20 de ani 
când cam tot Sibiul ştia practicile unora din 
RAR, au aflat şi procurorii despre acestea. 
Probabil când au încercat să îşi înma-
triculeze o maşină. 

Ce nu spun procurorii în comunicat şi 
nici Direcţia Generală Anticorupţie 
implicată în descinderi când s-au ridicat 
sute de kilograme de documente de la 
RAR şi de la firmele satelitare implicate? 

STAR SIBIAN a vorbit cu mai multe surse 
direct implicate în acest dosar. Miercuri di -
mineaţa procurorii şi structurile speciale au 
descins conform ordinului. Aceştia au venit 
cu mandate de aducere gata completate şi 
alte documente necesare unei descinderi 
gata completate. Suspecţii au fost duşi la au-
dieri. Acestea s-au întins până la ora 18.30 
când s-a emis ordonanţa procurorului de 
reţinere a acestora pentru 24 de ore. Legea 
prevede însă că mandatul de aducere este 
valid maxim 8 ore. Trecem peste această 
scăpare. Audierile au durat toată ziua. Pro -
curorii încercau să îşi construiască un dosar 
mai solid prin a îi face pe suspecţi să se 
pârască unii pe alţii. Aceştia se pare că au 
fost interceptaţi în martie-aprilie anul acesta. 
În tot timpul audierilor până spre ora 16 
suspecţii (totuşi încă nevinovaţi conform 
legii) nu au primit drept să dea telefon, apă, 
hrană. Această procedură adoptată încă de 
procurori este de şcoală veche. Tehnica de 
obosire şi încolţire psihologică a suspectului 
în aceste ore de audieri continue pentru a-l 
face să cedeze. Şi legea le permite asta prin 
omisiune. 

Nu suntem în măsură nici noi, nici pro cu -
rorii, nici avocaţii să spunem dacă cei im -
plicaţi în acest caz sunt vinovaţi. Asta o vor 

decide judecătorii. Totuşi am constatat încă 
odată prin acest caz de puternic impact în co-
munitate o slabă comunicare şi deloc în timp 
real a Parchetului prin presă cu opinia pu -
blică. Pe de altă parte Tribunalul a fost mai 
eficient la acest capitol. 

STAR SIBIAN va urmări acest caz care 
poate genera dezvăluiri importante legate de 
practicile de la RAR şi legăturile cu samsarii 
de maşini, dar şi cu politicul. Sursele noastre 
indică apariţia acestui dosar ca o posibilă 
răfuială politică. Normal că acest fapt nu 
poate fi demonstrat acum şi noi credem că 
procurorii sibieni pur şi simplu şi-au făcut da-
toria. Urmează ca judecătorii să decidă de 
partea cui stă dreptatea şi avocaţii şi pro -
curorii să aducă argumente de ambele părţi. 

Redăm mai jos integral comunicatul 
Parchetului de pe lângă Tribunalul Sibiu 
emis pe acest subiect: 

“12.09.2019 
COMUNICAT 
Prim procuror Ion Veştemean, în calitate de 

purtător de cuvânt al Parchetului de pe lângă 
Tribunalul Sibiu, este împuternicit să aducă 
la cunoştinţa opiniei publice următoarele: 

La data de 25.05.2018, procurori din cadrul 
Parchetului de pe lângă Tribunalul Sibiu s-au 
sesizat din oficiu cu privire la comiterea 
infracţiunilor luare de mită, prev. şi ped. de 
art. 289 alin. 1 C.pen., raportat la art. 6 din 
Legea nr. 78/2000, complicitate la luare de 
mită, prev. şi ped. de art. 48 alin. 1 C.pen., 
raportat la art. 289 alin. 1 C.pen., raportat la 
art. 6 din Legea nr. 78/2000, dare de mită, 
prev. şi ped. de art. 290 alin. 1 C.pen., rapor-
tat la art. 6 din Legea nr. 78/2000 şi respectiv 
complicitate la dare de mită, prev. şi ped. de 
art. 48 alin. 1 C.pen., raportat la art.290 alin. 
1 C.pen., raportat la art. 6 din Legea nr. 
78/2000, săvârșite de funcționari publici cu și 
fără calitate specială și persoane civile, în 
legătură cu activități de identificare, omolog-
are și verificare a stării tehnice a vehiculelor 
în vederea înmatriculării. 

Din cercetările efectuate s-au reţinut ur -
mătoarele: 

În fapt s-a reţinut că, funcţionari publici din 
cadrul R.A.R. Sibiu şi R.A.R. Vâlcea, prin in-
termediul unor terţe persoane, pretindeau şi 
primeau sume de bani în legătură cu activități 
de identificare, omologare și verificare a stării 
tehnice a vehiculelor în vederea înma triculării. 

Funcţionarii publici din cadrul Registrului 
Auto Român, în realizarea în concret a 
faptelor de corupţie şi-au luat o serie de 
măsuri pentru a asigura conspirativitatea 
faptelor comise, apelând la „serviciile de in-
termediere” prestate de către anumiţi com-
plici, de regulă, fiecare inginer „lucra” cu un 
anumit complice, aspecte cunoscute atât de 
ceilalţi funcţionari cât şi de ceilalţi intermedi-
ari şi beneficiari ai „serviciilor de interme-
diere” (mituitori). 

Toate aceste măsuri de identificare şi fo lo -
sire a intermediarilor, a complicilor la co -
rupţie, sunt apte a elimina o serie de riscuri 
în privinţa deconspirării faptelor şi anche -
tarea lor de către organele de urmărire penală, 
făcând dificilă infiltrarea unor investigatori 
acoperiţi care să intre în contact direct cu 
funcţionarii publici şi să le remită acestora 
mita, fiind totodată aproape eliminată posibil-
itatea ca vreo persoană să îl denunţe pe 
funcţionarul public întrucât acesta din urmă 
nu executa personal acţiunea de pretindere 
şi primire a mitei, astfel încât potenţialul 
denunţător l-ar fi putut reclama doar pe com-
plice, care acţiona în numele şi pentru func -
ţionarul public, iar, de regulă, „problema” 
mi tuitorului era rezolvată de inginer, acesta 
din urmă, în multe cazuri, analizând în preal-
abil situaţia prezentată de complice. 

Au fost elaborate şi folosite de către func -
ţionarii publici, împreună cu complicii aces-
tora, a anumitor coduri, pentru ca la mo mentul 
în care un beneficiar, un mituitor, intra în 
legătură cu complicele funcţionarului, după 
pretinderea şi primirea mitei, intermediarul îl 
instruia pe mituitor să îl contacteze pe in-

ginerul pentru care el „lucra” şi să îi spună că 
„vine din partea lui Silviu” ori „vine din partea 
lui Mihai”, etc., potrivit înţelegerii, de la un an-
umit moment, dintre aceştia, aceste prenume 
schimbându-se periodic, reprezentând un cod. 

În momentul în care funcţionarul auzea un 
anumit nume „Silviu”, „Marius” sau „Mihai”, 
acea persoană fiind una fictivă, iar acel nume 
corespundea cu cel stabilit de funcţionar cu 
complicele său, avea reprezentarea certă că 
mituitorul a luat legătura cu intermediarul, a 
discutat modalitatea de comitere a faptelor 
de corupţie şi a remis mita către el, prin in-
termediul complicelui său. 

Adoptarea acestui plan de către funcţionarii 
publici şi complicii lor avea un dublu scop, 
primul fiind determinat de încercarea infrac-
torilor de a deruta organele de urmărire 
penală, prin acreditarea ideii că ar fi implicat 
în fapte de corupţie un terţ cu prenumele 
folosit drept cod, astfel încât organele de 
anchetă penală să îşi concentreze eforturile 
în scopul identificării acelui terţ inexistent, iar 
al doilea scop este reprezentat de intenţia 
făptuitorilor (funcţionari corupţi şi complicii 
acestora) de a evita scurtcircuitarea lanţului 
infracţional. 

Astfel în privinţa acestui ultim scop, se 
reţine că un mituitor care a beneficiat în tre-
cut de „serviciile” funcţionarului public şi ale 
complicelui acestuia ar putea memora pa -
rola, codul, ce i s-a comunicat cu acea o -
cazie, iar în momentul în care ar fi avut 
ne voie din nou de serviciile acestor inculpaţi 
s-ar fi putut prezenta direct la funcţionarul 
public şi i-ar fi spus că „vine din partea lui Sil-
viu”, etc., cum i s-a spus în trecut, iar func -
ţionarul public i-ar fi prestat „serviciul” având 
reprezentarea că mituitorul a discutat în pre-
alabil cu complicele său, deşi beneficiarul nu 
a făcut acest lucru. 

Funcţionarii publici şi complicii acestora, la 
anumite intervale de timp, schimbau codurile, 
prenumele folosite, astfel încât, în momentul 
în care beneficiarul nu a discutat cu com-
plicele şi nu i s-a comunicat noul cod, dar se 
prezenta folosind un vechi prenume, func -
ţionarul public îşi dădea seama că acesta nu 
a discutat în prealabil cu intermediarul şi nu 
a remis mita, situaţie în care nu îl favoriza pe 
acesta în cadrul procedurilor R.A.R. 

Astfel, acordarea calificativului „bun tehnic” 
cu ocazia inspecţiei tehnice, în mod dis cre -
ţionar, unui vehicul necorespunzător tehnic, 
de către un funcţionar public corupt, are drept 
consecinţă punerea în circulaţie a unui ve-
hicul periculos pentru traficul rutier, existând 
astfel premisele producerii unor evenimente 
rutiere grave, de cele mai multe ori soldate 
cu victime omeneşti. 

Prin ordonanţa procurorului din cadrul Par-
chetului de pe lângă Tribunalul Sibiu, din data 
de Prin ordonanţa din data de 25.07.2018 s-
a dispus începerea urmăririi penale „in rem” 

pentru cu privire la comiterea infracţiunilor 
luare de mită, prev. şi ped. de art. 289 alin. 1 
C.pen., raportat la art. 6 din Legea nr. 
78/2000, complicitate la luare de mită, prev. 
şi ped. de art. 48 alin. 1 C.pen., raportat la 
art. 289 alin. 1 C.pen., raportat la art. 6 din 
Legea nr. 78/2000, dare de mită, prev. şi ped. 
de art. 290 alin. 1 C.pen., raportat la art. 6 din 
Legea nr. 78/2000 şi respectiv complicitate la 
dare de mită, prev. şi ped. de art. 48 alin. 1 
C.pen., raportat la art.290 alin. 1 C.pen., ra-
portat la art. 6 din Legea nr. 78/2000 de către 
funcţionari din cadrul RAR Sibiu şi R.A.R. Vâl-
cea, extinsă ulterior pentru comiterea altor 
fapte de corupţie, complicitate la săvârşirea 
acestor fapte şi fapte de abuz în serviciu. 

Prin ordonanţa din data de 09.09.2019 s-a 
dispus efectuarea în continuare a urmăririi 
penale faţă de mai mulţi suspecţi, cu privire 
la săvârşirea de infracţiuni de corupţie şi com-
plicitate la comiterea infracţiunilor de corupţie. 

Prin ordonanţa din data de 11.09.2019, 
procurorul din cadrul Parchetului de pe lângă 
Tribunalul Sibiu a dispus reţinerea unui nu -
măr de 11 suspecţi pentru o perioadă de 24 
ore, pentru săvârşirea de infracţiuni de co -
rupţie şi complicitate la comiterea infrac -
ţiunilor de corupţie. 

Prin ordonanţa procurorului din cadrul Par-
chetul de pe lângă Tribunalul Sibiu din data 
de 12.09.2019 a fost pusă în mişcare a 
acţiunea penală faţă de 13 dintre suspecţi. 

Dosarul a fost înaintat judecătorului de 
drepturi şi libertăţi din cadrul Tribunalului 
Sibiu cu propunere de luare a măsurii 
arestării preventive faţă de 10 dintre cei 11 
suspecţi reţinuţi, dintre care șeful Re pre -
zentanţei RAR – Sibiu şi 2 ingineri din cadrul 
Registrului Auto Român – Reprezentanţa 
Sibiu, un inginer din cadrul Registrul Auto 
Român – Reprezentanţa Vâlcea şi un agent 
de poliţie în cadrul I.P.J. Mureş – Postul de 
Poliţie Băgaciu. 

În dosar s-a dispus de către procurorul de 
caz măsura controlului judiciar faţă 3 in cul -
paţi, unul anterior reţinut. 

Pe parcursul cercetărilor, procurorul din 
cadrul Parchetului de pe lângă Tribunalul 
Sibiu, împreună cu lucrători de poliţie judi -
ciară din cadrul Serviciului Judeţean Anti -
corupţie Sibiu, au beneficiat de sprijinul DGA 
– prin serviciile judeţene limitrofe ale Ju -
deţului Sibiu, Inspectoratului de Poliție al 
Județului Sibiu – Serviciul de investigare a 
criminalităţii economice şi al Direcției Ope -
rațiuni Speciale din cadrul I.G.P.R. 

Precizăm că punerea în mişcare a acţiunii 
penale este o etapă a procesului penal 
reglementată de Codul de procedură penală, 
având ca scop crearea cadrului procesual de 
administrare a probatoriului, activitate care 
nu poate în nicio situaţie să înfrângă princi -
piul prezumţiei de nevinovăţie.”



Manifest pentru învățământul 
românesc lansat la Sibiu

În prima zi de școală, elevi, profesori și părinți 
au scris un mesaj uriaș din flori. Cu buchetele 
primite de la dascăli au realizat un aranjament 
floral prin care au vrut să atragă atenția asupra 
situației din sistemul de învă țământ românesc. 
Paul Dărășteanu, fondatorul ONGului “Școala 
Trimitoare”, este or ganizatorul evenimentului 
”Manifest pentru educație”. 

Practic, un eveniment prin care se trage un 
semnal de alarmă asupra situației din sis-
temul de educație. Florile au fost donate de 
către cadrele didcatice din mai multe școli si-
biene, iar echipa ”Școlii Trimitoare” a strâns 
toate buchetele cu o cargo-bicicletă. La ora 
17.00, în Piața Huet din Sibiu, elevi, profe-
sori, părinți și voluntari ai ”Școlii Trimitoare” 
s-au strâns, alături de Oana Jurj, de la Aso -
ciația Antreprenorilor din Domeniul Floristic, 
pentru a transmite un Mesaj pentru educație: 
S.O.S. EDU. Bucuroși de a se juca cu atâtea 
flori, copiii au decorat Piața Huet. 

Pentru a înțelege de ce este nevoie de un 
S.O.S. pentru educație, copiii au fost întrebați 
dacă ei s-au schimbat în anii de când au în-
ceput școala sau grădinița și dacă sunt 
câteva lucruri care nu le plac în aceste ins -
tituții. Majoritatea copiilor au avut de la una 
la cinci obiecții despre locurile unde învață. 
Au înțeles, astfel, că și sistemul trebuie să se 
schimbe odată cu ei și că trebuie să de pu -
nem eforturi pentru aceste schimbări. 

Aleea cu flori, de la Prislop 
„SOS-ul florilor“ a ajuns la școala din satul 

Prislop – Rășinari, într-un sat din vârf de 
munte, unde copiii s-au bucurat, în această 
dimineață, de multe flori. La finalul evenimen-
tului, organizatorii și-au mai adunat forțele 
pentru a mai da încă un rost florilor rămase 
după evenimentul din Piața Huet. Florile au 
pornit spre școala din Prislop, Rășinari, în 
Mărginimea Sibiului. Copiii de acolo au venit 
la cursuri, astăzi, pe o alee colorată: “Cât de 
frumos e să te trezești dimineața, să te pre -
gătești de școală, să te bucuri de razele 
soarelui cald de Septembrie, iar când ajungi 
la școală, să te întâmpine flori, multe flori, 
covoare de flori superbe!!! Minunile se în -
tâmplă în fiecare zi! Trebuie doar să credem 
în ele!”, au scris învățătoarele școlii pe pag-
ina de Facebook. Trebuie totuși să men -
ționăm că în urma acțiunii cu flori au rămas 
și 3 saci imenși cu deșeuri din plastic. Echipa 
”Școlii Trimitoare” a sortat plasticul de cele-
lalte resturi de la flori și l-a reciclat. Ne-am 
gândit, desigur, cât plastic este folosit an de 
an, doar în orașul Sibiu, dacă noi am lucrat 
doar cu o mică parte din florile de la 10 școli. 

Manifestul pentru educație 
SOS-ul din flori a fost momentul de imag-

ine al publicării ”Manifestului pentru învă -
țământul românesc” și un bun prilej pentru 
copii de a lucra cu flori. Documentul, redactat 
în 10 puncte, a fost publicat de către ”Școala 
Trimitoare” în dimineața primei zile de școală: 

1) Educația trebuie percepută ca liant al 
societății, responsabilitate a tuturor, de la de -
cidenți politici la mediul de afaceri, de la pro-
fesori la părinți și elevi. Fiecare trebuie să-și 
aducă aportul în acest domeniu strategic la 
nivel național, fără influențe ale diferitelor ”cu-
lori politice”. 

2) Părintele rămâne factorul cel mai impor-
tant în educația copiilor. În raport cu acesta, 
școala nu este un instrument de externali -
zare a educației propriului copil, ci un loc de 
întâlnire, o etapă firească, socială din viața 
copilului, la bază căreia stă buna colaborare 
între părinte, cadrul didactic, copil și instituția 
de învățământ. 

3) Pe principiul „calitate, nu cantitate“, re-
forma necesară la nivel de curriculum, de 
materii obligatorii și opționale, de manuale 
școlare trebuie să fie fondată pe studii vizavi 
de nevoile reale ale copiilor la nivel național 
(indiferent de mediul de proveniență) , și nu 
pe decizii politice, influențe ale societății civile 
sau prin imitarea altor sisteme de educație. 

4) În contextul actual al circulației infor -
mației, școala devine mai puțin un canal de 
informare, cât un loc de întâlnire, între elevi, 
profesori și părinți, cu scopul de a dezvolta 
abilități practice ale copiilor, competențele lor 
sociale, totul prin experiențe proprii în con-
tactul real cu natura, societatea și tot ce ne 
înconjoară. 

5) Se așteaptă de la cadrul didactic, ca fac-
tor specializat în educație al relației elev – 
părinte – profesor, să fie un bun și răbdător 
mediator, cu dragoste pentru copii, dar și cu 
o pregătire profesională în continuă formare, 
pentru a putea face față provocărilor contem-
porane. Dascălul ar trebui să își asume, din 
punct de vedere al moralității, rolul său de 
model în societate. 

6) Se așteaptă de la societate, mai ales de 
la decidenții politici, ca importanța personalului 
didcatic să fie recunoscută la adevărata ei val-
oare și ca remunerațiile cadrelor din în vă -
țământ să fie suficient de mari, pentru a a trage 
și mai mulți oameni de calitate, deo potrivă 
femei și bărbați, în domeniul educației. 

7) Fiindcă învățământul obligatoriu nu 
poate fi altfel decăt de masă, trebuie moni-
torizat ca numărul de elevi dintr-o clasă să 
nu depă șească limita peste care învățarea 
nu mai poate fi eficientă și individualizată, 

deci și incluzivă, fără clase de elită sau dis-
criminare etnică. În anumite cazuri, acest 
lucru presupune colaborarea mai multor 
cadre didcatice specializate la o clasă. 

8) Mediul în care are loc actul educațional 
este, de asemnea, un factor important pentru 
calitatea învățământului. Ar trebui ca școala, 
chiar și în cel mai izolat sat, să fie accesul 
oricărui copil la un mediu igienic, modern, cu 
tehnologii de ultimă oră și cu posibilități vari-
ate de învățare și recreere. 

9) În contextul în care 8 ore de lucru sunt 
reglementate de lege ca normă întreagă la un 
loc de muncă, învățământul de stat trebuie să 
susțină un cadru educațional național, în mod 
independent sau prin colaborări, care să vină 
în completarea orelor de curs din prima parte 

a zilei și să ofere copiilor activități educative 
din afara ariei curriculare, adaptate la intere-
sele celor mici. Posibilitatea servirii unei mese 
în acest interval de timp ar trebui susținută de 
către stat numai pentru copiii proveniți din 
familii fără posibilități materiale, pentru a evita 
risipa de alimente regăsită în alte programe 
naționale din trecut. Timpul rămas după orele 
de lucru ale adulților ar trebui să rămână ex-
clusiv pentru relația părinți – copii, fără alte 
programe încărcate de activități sau teme. 

10) Considerăm că învățarea unei limbi 
străine încă din ciclul preșcolar și a cel puțin 
încă unei limbi în timpul școlii, la nivel con -
versațional avansat, dezvoltă capacitățile int-
electuale ale oricărui copil și îi deschide 
acestuia ”ușa” către alte culturi.”
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